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امین کاوه، کارشــناس انرژی، با اشاره به 
لزوم ورود بخش خصوصی به صنعت 
برق، به «شرق» گفت: با توجه به اینکه 
سال به سال بر ناترازی برق کشور افزوده 
می شــود، ورود بخش خصوصی امری 
الزام آور است. البته بخش خصوصی به 
دلیل محدودیت های مالی در دهه های 
اخیر رغبتی برای ســرمایه گذاری در این 

بخش ندارد.
او با اشــاره بــه اینکه ناتــرازی مالی در 
نیســت،  اغماض  قابــل  بــرق  صنعت 
تأکید کــرد: ناترازی مالی به این شــکل 
در صنعــت برق وجــود دارد که تقریبا 
هزینه کرد هر یک کیلووات ساعت تولید 
برق، دو هزار و ۸۰۰ تومان می شــود؛ به 
عبارتــی هزینه های تمام شــده تولید به 
صــورت دلاری و هزینه های تمام شــده 
فروش به صورت ریالی است. به  عنوان 
مثال، گران ترین برق را اگر در نظر بگیریم 
هــزارو ۲۰۰ تومــان برای هــر کیلووات 
ساعت فروخته می شــود و از مشترکان 
خانگــی به صــورت پلکانی بیــن ۶۰ تا 
۲۵۰ تومان به ازای هر کیلووات ساعت 
دریافت می شــود و در این شرایط هزینه 

تولید و فروش توازن ندارد.
کاوه ادامــه داد: همان طــور کــه وزیر 
نیرو اشــاره کرد، بهره گیری حداکثری از 
برای  دانش بنیان  شــرکت های  ظرفیت 
حل چالش های موجود در برق می تواند 
مؤثر واقع شــود و از این طریق می توان 
به ورود فناوری های نوین در این بخش 

امیدوار بود.
این کارشــناس انرژی با اشــاره به اینکه 
در شــهریور ماه ناترازی برق به ۲۰ هزار 
مگاوات رســید، گفــت: در برنامه هفتم 
توســعه پیش بینی شــده است ظرفیت 
نیروگاهــی از ۹۲ هزار مــگاوات به ۱۲۴ 
هزار مگاوات برســد که به نظر می رسد 
این مقــدار از افزایش ظرفیت نیروگاهی 

پاسخ گوی رشد فزاینده مصرف نیست.
کاوه با اشــاره به اینکه در برنامه هفتم 
پیش بینی شــده اســت مصرف برق در 
ســال ۱۴۰۷ به ۸۵ هزار مگاوات برسد، 
خاطر نشــان کــرد: اگرچــه در برنامــه 
هفتم توســعه مصرف برق به ۸۵ هزار 
مــگاوات و در زمــان پیک بــه ۸۷ هزار 
مگاوات پیش بینی شــده اســت، اما به 
نظر می رسد که باید نگران ناترازی برق 
در ســال های آتی بود؛ زیرا مصرف برق 
در پیک مصرف ســال جاری به ۸۰ هزار 

مگاوات رسید.
این کارشــناس انرژی با اشــاره به اینکه 
بــرای کاهش  راهکار هــای متعــددی 
ناترازی بــرق وجــود دارد، اضافه کرد: 
نشانه گرفتن مردم به  عنوان مصرف کننده 
عمده برق صحیح نیســت و باید فکری 
اساســی برای ناترازی موجــود کرد. به 
 عنوان مثال، رقابت پذیرشدن برق و ورود 
بخش خصوصی، خودکفایی صنایع در 
تأمین بــرق و در نهایت برخورد قهرگونه 
برای  پر مصــرف می تواند  با مشــترکان 
جبران بخشــی از ناترازی برق مثمر ثمر 
باشــد؛ زیرا این مشترکان تقریبا دو تا سه 
درصد بــرق مصرفی کشــور را به خود 
اختصاص داده اند و اســتدلال پرداخت 
بهای برق را دارند که فشار مضاعفی به 

شبکه برق وارد می کنند.
کاوه در خاتمــه بــا اشــاره بــه اینکــه 
تحریم های موجــود منجر به جلوگیری 
از فناوری های نوین در این صنعت شده 
اســت، گفت: همه مــواردی که به آن 
اشاره شــد، نیازمند عزم جدی و همتی 
از ســوی دولــت و بخــش خصوصی 
اســت تا بتوان بــه ورود شــرکت های 
خصوصــی، دانش بنیــان و... امیدوار و 
شاهد اســتفاده از فناوری های نوین به 
واسطه بخش خصوصی و شرکت های 

دانش بنیان باشیم.

مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه آذربایجان شرقی 
بیش از ۲۱۹ هزار لیتر سوخت به 

پروازهای عتبات عالیات تحویل داده شد
آذربایجان شرقی، شرق : مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
منطقه آذربایجان شرقی گفت: بیش از ۲۱۹ هزار لیتر سوخت در ایام 
اربعین حســینی (ع) ســال ۱۴۰۳ به پروازهــای عتبات عالیــات از فرودگاه 

بین المللی شهید مدنی تبریز تحویل داده شد.
ناصر راشــدی با اعلام این خبر به اقدامات و عملکرد شرکت ملی پخش 
فراورده های نفتی منطقه آذربایجان شــرقی برای برگزاری باشــکوه مراسم 
اربعین حســینی (ع) اشــاره کرد و افــزود: خادمــان و ارادتمندان حضرت 
سیدالشهدا در منطقه آذربایجان شــرقی در ایام سوگواری عاشورا و اربعین 

حسینی (ع) آماده ارائه خدمات به عزاداران، زائران و مسافران کربلا بودند.
ناصر راشدی همچنین اظهار کرد: بیش از ۲۱۹ هزار لیتر سوخت هواپیما 
به پروازهای عتبات عالیات از فرودگاه بین المللی شــهید مدنی تبریز تحویل 
داده شد که در مجموع به ۱۷ پرواز خدمات سوخت رسانی ارائه شده است.

مدیر شــرکت ملی پخــش فراورده های نفتی منطقه آذربایجان شــرقی 
خاطرنشــان کرد: علاوه بر سوخت رسانی به پروازهای زائران اربعین، بیش از 
۱۲ هزار لیتر نفت گاز به اتوبوس های مســافران عتبات عالیات از شهر تبریز و 
بیش از ۸۶ هزار کیلوگرم گاز مایع به موکب های حسینی تحویل شده است.

حمیدرضا عظیمی:  تصاویر «شــب صنعت چاپ» در برج میلاد 
یک بار روی دور تند از جلوی چشــمانم می گذرد و جشنواره ای 
از رنــگ و مرکب  و موســیقی و نور، درون ذهــن جای می گیرد. 
گفته های مســئولان و مجری برنامه کــه دائم روی حضور زنان 
تأکید داشت، خیلی سریع مرور می شود. ناگاه به اسم محمدعلی 

بهمنی می رسد و  انگار زمان متوقف می شود.
نور صحنه  آن بالا (ســن) در مرکــز همایش های برج میلاد، 
توی چشــم می زند و تصاویری از چاپخانه های مختلف که گویا 
هرکدام بخشی از زمان همایش را با روش معمول این روزها به 
خود اختصاص داده اند، مثل سینماهای قدیم، روی پرده نقره ای 

می افتد و آپارات هم انگار دارد ۲۴ ساعته کار می کند.
زمان هنوز در وقتی  که نام محمدعلی بهمنی در سالن طنین 
می اندازد، متوقف شــده است و گویی کسی در اعماق ذهن این 
چکامه را به زیور تکــرار می آراید و دائم می خواند: «گاهی دلم 
برای خودم تنگ می شود/ یا لحظه به نای غمش چنگ می شود / 
گاهی زمین بــه تمام فراخی اش/ در پیش کلبه کوچک ما، تنگ 
می شــود ...». صدای مجــری برنامه چهارمین جشــنواره ملی 
ضرباهنگ چاپ  که در ســالن همایش های بــرج میلاد در حال 
برگزاری بود، در گوش میانی جــا می گیرد که   آقای محمدعلی 
بهمنی، شــاعر خوب کشــورمان که چندی پیش او را از دست 
دادیم  هــم یکی از اهالی صنعت چاپ بــود. دقیقا مثل همان 
چیزی کــه در زندگی نامه اش آورده انــد: بهمنی پس از پیروزی 
انقــلاب، به تهــران آمد و مجددا به ســال ۱۳۶۳ به بندرعباس 
عزیمت کرد و آنجا مســئول چاپخانه دنیای چاپ بندرعباس و 

مدیر انتشارات «چینی ها» در آن شهرستان بود .

چهارمین جشنواره صنعت چاپ
دست اندرکاران اجرائی «چهارمین جشنواره ملی ضرباهنگ 
چاپ» همه چیز را آماده کرده اند تا رأس ســاعت این جشنواره را 
اجرا کنند. جشــنواره ای که هرچند به مناسبت ۱۱ شهریور و روز 
ملی چاپ، سه دوره متوالی اش برگزار شده و این دوره، چهارمین  
سری از برنامه هاست، اما به  احتمال  زیاد به این دلیل که با روزها 

دهه آخر صفر مصادف شده بود،  با تأخیر برگزار می شود.
یکشنبه شب است و پس از ساعت ۱۸، میهمانان انگار که به 
یک میهمانی خانوادگی آمده باشــند، هنگام انتظار برای شروع 
برنامه، درســت در راهروهای محل برگزاری جشــنواره، درحال 
خوش وبش بودند و جشــنواره ملی ضرباهنــگ چاپ را تا حد 
یک دورهمی خانوادگی «صمیمی» کرده بودند. متصدی سالن 
هرچند با کمــی تأخیر، اما بالاخره میهمانان را به درون ســالن 
دعــوت می کند و کمی بعد پس از اســتقرار آنها، با تشــریفات 
معمــول تمام برنامه هــای این گونه ای، با نواختن ســرود ملی، 
برنامه آغاز می شــود و این گونه بود که چهارمین جشنواره ملی 
ضرباهنــگ چاپ که قرار بــود با حضور وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی برگزار شــود، در غیبت این عضو کابینه چهاردهم و با 
حضور معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
مدیرکل دفتر امور چاپ و نشــر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و اعضــای خانواده صنعت چــاپ، در محل مرکز همایش های 
برج میلاد برگزار شــد. سخنران نخست این جشنواره مجید رضا 
اسماعیل زاده (عضو شورای سیاست گذاری صنعت چاپ) بود. 
او همان آغاز گفت: در شرایطی که ما درگیر تحریم های ظالمانه 

و استخوان شکن  و شــوربختانه تحریم هاى داخلی  و همچنان 
درگیر بدیهی ترین و ابتدایی ترین اصول اقتصاد، تجارت و زندگی 
فردى و اجتماعی هســتیم، تنها راه سعادت و آسایش جمعی 
در مشارکت هم افزا، همدلی و همنوایی است، به ویژه در مسائل 
مشــترك. به واقع خانواده صنعت چاپ بــراى حل چالش ها و 
جبران کمبودها نیاز به حرکت جمعــی، تفکر و رفتار فرا فردى 

و فرا حزبی دارد.
اســماعیل زاده افزود: تردید نباید داشــت که دستاوردهای 
فعلــی، نتیجه تــلاش پیش کســوتان این صنعت اســت که با 
تخصــص و تجربه خــود زمینه فعالیت این صنعــت را فراهم 

کردند.
او با مخاطب قرار دادن وزیر ارشــاد گفت: مــا اعتقاد داریم  
حتما تفاوت دارد چه شــخصیتی رئیس جمهــور ، وزیر  یا حتی 
شــهردار باشــد! من دربــاره اوضاع صنعت چاپ نــه گلایه ای 
دارم و نه درخواســتی که اگر هم داشــته باشم جاى بیان آن را 
در این دورهمی و جشــن نمی دانم. می خواهم با شما که وزیر 
فرهنگ این مملکت هســتید، فراتر از این حرف ها سخن بگویم. 
روز، هفته، ماه و ســالی نیســت که یک دوست، عزیز  یا عضوى 
از اعضاى خانواده را به دلیل مهاجرت دائمی از دســت ندهیم. 
هم جســم و هم احساس آنها غالبا براى همیشه از این خاك و 
اطرافیان شان غروب می کند. متأسفانه ما با افراد خلاق، هنرمند، 
نخبه و مطالبه گر که حرف های متفاوت و غالبا درســتی دارند، 
رفتارهاى قهرى داریم و فراموش نکنیم که اغلب اینها هســتند 
که شــهرها را زیبا می کنند، شعر می سرایند، موسیقی می سازند 
و خلــق اختراع بــراى صنعت دارنــد. آقاى وزیــر، نخبگان و 
فرهیختگان کشــور را قدر بدانیــم و از آنها در تصمیم گیری ها و 
اداره امور بهره ببریم. مبادا ایران عزیز ما، با تکرار ندانم کاری ها، 
بی تدبیری هــا و بی برنامگی هــا از افراد فرهیخته تهی شــود و 
خــداى نکرده فروپاشــد. ما دل در گرو ایــن آب  و خاک داریم و 
جز آبادانی و ســرفرازى آن نمی خواهیم. ما روى شما و دولت 
جدید حساب ویژه ای باز کرده ایم، شما هم  روی ما براى پیشبرد 

امور حساب کنید.

رونق ۱۰ درصدی چاپ
در ادامــه این مراســم، احمد ابوالحســنی (رئیس اتحادیه 
چاپخانه های تهران) نیز به  عنوان ســخنران گفت: اولین سالی 
کــه به  عنوان رئیس اتحادیه فعالیت خــود را آغاز کردم، اعلام 
کردیم که می خواهیم برگزاری بزرگداشــت روز صنعت چاپ را 
خودمان بر عهده داشــته باشیم . چهار سال پیش که اولین دوره 
این جشــنواره را برگزار کردیم، همه گیری کرونا بود و با ۱۴۰ نفر 
همایــش را برگزار کردیم، اما امســال به بیش از ســه هزار نفر 

رسیده ایم.
او افــزود: از همان ابتدا بر «مــا می توانیم» تمرکز کردیم که 

خروجی امروز مشخص است.
محمدمهدی برادران، معاون صنایع عمومی وزارت صمت 
نیز که در این مراســم حضور یافته بود، در ســخنانی با اشاره به 
رشــد ۱۰.۵ درصــدی مصرف در حوزه چاپ در سه ســاله اخیر،  

گفت: هنوز سرانه مصرف در این حوزه پایین است.
او با بیان اینکه صنعت چاپ، صنعتی با قدمت بالا و دیرینه 
است که جزء پیش کســوت های صنایع کشور به  حساب می آید، 
افــزود: صنعت چاپ یک صنعت مکمل محســوب می شــود 
و بــدون آن، قطعا ســایر صنایع در مقام توزیــع کالا، تبلیغات، 
صادرات و... دچار مشــکل خواهند شــد. هر زمان که حال این 
صنعت خوب است، ســایر صنایع هم حال خوبی دارند، اما اگر 
روزی در این صنعت دچار مشکل باشیم، سایر صنایع هم دچار 

چالش  خواهند بود.
برادران گفت: اگر امروز صحبت از ۹۵ میلیون دلار صادرات 
در صادرات رســمی می کنیم، هرچند  این عدد در کنار اینکه هر 
کالایــی که صادر شــده، صنعت چاپ هم همراه بوده اســت، 
عدد ناچیزی اســت. هر کالایی که صادر شده، قطعا محصولات 
صنعت چاپ را هم کنار خود داشــته است؛ اگر لوازم  خانگی یا 

هر کالای صنعتــی دیگری را صادر کرده ایم، در کنار 
آن ارزش  افزوده بالایی توسط فعالان صنعت چاپ 
و با اتــکای نیرو و توانی که ایــن صنعت را هدایت 

می کنند، دنبال می شود.

«چهارمین جشنواره ملی ضرباهنگ چاپ» برگزار شد

شب صنعت چاپ
گزارش خبر

گزارش

اقتصاداقتصاد

ادامـه در 
صفحه
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این روزهــا ســودآوری ۱۲۲ هــزار میلیارد 
تومانی فــولاد مبارکه در شــرایطی زیر ذره بین 
برخــی رســانه نماها رفتــه که این شــرکت با 
بیشــترین ارزش بازار در بــورس اوراق بهادار، 
بزرگ ترین صادرکننده غیرنفتی کشور و پرچم دار 
اقتصاد فولادی اســت که ســهم ۱٫۵ درصدی 
از تولیــد ناخالص ملی را به خــود اختصاص 
داده اســت و در شــرایط تحریمــی فعلــی، 
تنهــا آلترناتیو اقتصــاد نفتی برای کشــورمان 

به شمار می رود.
در حالی که تولیدات فولاد مبارکه، کشور را به   
طور تقریبــی از واردات ورق های فولادی بی نیاز 
کــرده و این واحــد صنعتی یکــی از بزرگ ترین 
تولیدکنندگان آهن اســفنجی در جهان اســت و 
ســود ایجاد شــده در این کارخانه بین میلیون ها 

سهامدار در زمان مقرر و طبق برنامه توزیع شده است و بخش 
مهم دیگری از درآمد شرکت نیز در راستای توسعه همه جانبه 
آن هزینه می شــود، زیر ســؤال بردن عملکــرد آن با اعلام چند 
رقــم از یک گزارش مفصل، چه هدفی جز دادن نشــانی غلط 
به خواننده می تواند داشــته باشــد و به مثابه آبی است که در 
آسیاب دشمنان استقلال صنعتی این مرز و بوم ریخته می شود.

هرچند کارشناســان و اهل فن نیــک می دانند بی توجهی 
بــه تمامی ارقــام منــدرج در صورت هــای مالــی تلفیقی 
و میــزان تولیــد شــرکت های زیر مجموعه در کنــار در نظر 
نگرفتــن فاصلــه زمانــی بین تولیــد تا فــروش محصولات 
و بی اطلاعــی از رونــد تولیــد فــولاد در روزهای گذشــته 
مبنای اظهار نظرهای نادرســت در مورد بزرگ ترین شــرکت 
فــولادی کشــور بوده اســت، ولی ایــن ســیاه نمایی تبعات 
فراوانــی در امنیــت روانی جامعه دارد که نباید به ســادگی 

از کنار آن گذشت.
فولاد مبارکه در ســال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۳ بالاترین سود در 
بین شرکت های بورسی را بین ســهامداران خود توزیع کرده 
و رکورددار بزرگ ترین تقســیم ســود در تاریخ بورس کشــور 
اســت و نقش پررنگی در وضعیت معیشــت ده ها میلیون 
ســهامدار خود داشته است و البته نباید از یاد برد سودی که 
فولاد مبارکه ایجاد می کند و در کشور هزینه می شود، در گام 
نخســت به مالیات تبدیل شــده و بعد از آن به سهامدارانی 
می رســد که ۴۰ میلیون نفر آن، سهامداران «سهام عدالت» 
هســتند و بررسی صورت جلسات مجامع عمومی و عملکرد 

فــولاد مبارکــه نشــان می دهــد  این شــرکت همــواره  بین 
شــرکت های شــفاف و خوش قول در زمینــه پرداخت دیون 

به ویژه واریز سود سهامداران بوده است.
ایجاد شــائبه در سودآوری بزرگ ترین واحد فولادی کشور 
و منطقه خاورمیانه با توجه به تعداد انبوه ســهامداران این 
شرکت، نتیجه ای جز تزریق ناامیدی در بازار سرمایه و جامعه 
اقتصادی کشــور در آغاز به کار دولت جدید ندارد و چه بســا 
دست های پشت پرده برای ایجاد التهاب در بازارها، دستی بر 
این آتش دارند و اینجاست که توجه به رهنمود رهبر انقلاب، 
مبنی بر انتشار اخبار روشنگر و امیدآفرین می تواند بهترین راه 
مقابله با دروغ پردازی برخی رسانه ها در سال «رونق تولید با 

مشارکت مردم» باشد.
امروزه سود فولاد مبارکه به صورت مستقیم و غیر مستقیم 
میان ۷۰ میلیون نفر در کشــور توزیع می شود. پس چه بهتر 
که با همت و غیرت پولادمردان و حمایت رسانه ها از صنعت 
فولاد، سودآوری شرکت های فولادی هر سال افزایش یابد و 
نه با ایجاد شــائبه و حاشیه در سودآوری، زمینه فرار سرمایه 

از این شرکت فراهم شود.
برخــی اظهارنظرهــای به ظاهــر دلســوزانه و در باطن 
آســیب زننده به صنعت فولاد، نظیــر مداخله های رانت زا و 
ایجاد شــک و شبهه در سودآوری شرکتی مانند فولاد مبارکه 
در شــرایطی مطرح می شــود که این شــرکت در چارچوب 
دســتورالعمل ها، میزان ارز حاصل از صــادرات محصولات 
خود را به صورت شــفاف و مســتمر اعلام و در سامانه های 

مربوطه ثبت می کند و طبق دستور بانک مرکزی 
بخشی از ارز صادراتی را در زنجیره فولاد برای 
تأمین مــواد اولیه و تجهیــزات وارداتی هزینه 
می کند که ایــن اطلاعات در ســامانه کدال به 

اطلاع عموم می رسد.
ســودآوری فولاد مبارکه یــک افتخار ملی 
اســت که به همــت کارکنــان این شــرکت و 
تلاش کلیه فعالان زنجیره فولاد و به واســطه 
ســرمایه گذاری افزون بر ۱۰ میلیــارد دلاری از 
منابع کشــور در طول ادوار مختلف به دســت 
می آید و ایجاد سود ســالانه دو میلیارد دلاری 
از ایــن ســرمایه مادی و معنوی، امــری دور از 
ذهن و عجیب وغریب نیست که بدخواهان آن 
را دستاویز  زدن تیشه به ریشه صنعت فولاد در 

استان اصفهان قرار داده اند.

فولاد مبارکه در مسیر فولاد سبز
این روزها نگرانی های زیست محیطی نیز در برخی موارد 
برای ورود فشــار منفی بر صنعت فولاد به  طور اعم و فولاد 
مبارکه به  طور اخــص مورد بهره برداری غــرض ورزان قرار 
می گیرد و این در حالی است که فولاد مبارکه نسبت به ارزش 
افزوده ای که ایجاد می کنند، کمترین سهم آلودگی  میان همه 
صنایع کشــور را دارد و همواره به دنبال ســازگاری بیشتر با 

محیط زیست است.
گویــا برخی فرامــوش کرده اند که سال هاســت اســتان 
اصفهــان نه آبی برای کشــاورزی و نه هوایی برای توســعه 
گردشگری دارد و این استان مانده و صنعت فولاد که توانسته 
با این شرایط بحرانی خود را سازگار کند و با بهبود فرایند های 
تولید با کمترین میزان مصرف آب برای تولید فولاد به رکورد 
مصرف آب ۲.۷ مترمکعب به ازای هر تن فولاد خام دســت 
یابد و این در شــرایطی است که برای تولید هر کیلو هندوانه 

دست کم ۱۲۰ لیتر آب مورد نیاز است.
مقایســه مصرف آب در فولاد مبارکه با شــرکت های برتر 
جهــان مانند POSCO و JSW نشــان می دهــد  مصرف آب 
در فولاد مبارکــه در حد اســتانداردهای جهانی و در برخی 
موارد کمتر از سایر شــرکت های بزرگ دنیاست و این شرکت 
هم اکنون نقش اصلی در انتقال آب دریا به اصفهان و فلات 
مرکزی ایران را بر عهده دارد که در سایه سود آوری خوب این 

واحد صنعتی در سال های اخیر محقق شده است.

شائبه در سودآوری فولاد مبارکه؛ دادن آدرس غلط برای ایجاد دلسردی

قیمت غیرواقعی  
پاشنه آشیل برق

یک کارشــناس انرژی می گوید  ورود 
بخــش خصوصی بــه صنعت برق 

امری اجتناب ناپذیر است

 در حالــی تولیــد خــودرو در پنج ماهه امســال کاهــش یافته که 
خودروســازان تخصیص نیافتن ارز را عامل اصلی در کاهش تولید 
عنوان می کنند. بررســی روند تولید شــرکت های صنعتی بورسی نشان 
می دهد تولید خودرو و قطعات در تیرماه نســبت به ماه مشابه سال قبل 

۱۸درصد افت کرده است.
همچنین تولید این محصولات نسبت به خرداد ۲۰ درصد کاهش یافته 
است. از طرفی بررسی صورت های مالی ارائه شده از سوی خودروسازان 
بزرگ کشور (ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو) نشان می دهد در پنج ماه 
نخســت امسال، ۳۶۰ هزارو ۱۷۹ دستگاه خودروی سواری (بدون در نظر 
گرفتن وانت پراید) تولید و در مقابل، ۳۳۹ هزارو ۵۴۲ دســتگاه فروخته 
شده اســت که نسبت به مدت مشابه سال گذشــته، در پنج ماه نخست 

امسال تولید و فروش خودرو هشت درصد کاهش یافته است.
کارشناســان  مهم ترین دلایل کاهش تولید خودرو در کشور را قطعی 
بــرق و عدم تخصیــص ارز عنوان می کنند که گفته می شــود به واردات 
خودرو اختصاص داده شده و اثرات خود را در تولید به وضوح نشان داده 
اســت. قطعی برق که در تابستان صنایع را درگیر کرده بود، خودروسازان 
را نیز بی نصیب نگذاشــت و به گفته فعالان این بخش دو روز در هفته با 

قطعی برق مواجه بودند که بالطبع تیراژ تولید را کاهش داد.
از طرفی عدم اختصاص ارز، خودروســازان را بــا چالش تأمین مواد 
اولیه روبه رو کرد و تولید خودرو را تحت الشــعاع قرار داد. بررســی آمار 
بانک مرکزی نشــان می دهد طی پنج ماهه ابتدایی ســال جاری، بیش از 
۳.۵ میلیارد دلار برای واردات مورد نیاز صنایع خودرو و حمل ونقل تأمین 

شده است.
گفتنــی اســت از این حجــم، ۲.۱ میلیــارد دلار با نــرخ نیمایی و ۱.۴ 
میلیون دلار با نرخ توافقی تأمین شده است. در مجموع تأمین ارز صنایع
۲۱ میلیــارد و ۷۵۴ میلیون دلار از طریق ســامانه نیمــا و ارز صادارت در 

مقابل واردات انجام شده است.
احمد نعمت بخش، دبیر انجمن خودروســازان ایران، مدعی شــد در 
ســال جاری تخصیص ارز به خودروسازان توسط وزارت صمت از ۱۷ تیر 
آغاز شــد و اگر پیش از این تاریخ بانک مرکزی ارزی برای خودروســازان 
تأمین کرده بود، مربوط به تخصیص های سال گذشته بود و تخصیص های 
پــس از ۱۷ تیر هم هنوز تأمین ارز نشــده اند و خودروســازان همچنان با 

مشکل تأمین ارز دست به گریبان هستند.
او افزود: وزارت صمت در زمان وزارت علی آبادی دستورالعملی برای 
تأمیــن ارز به ادارات کل اســتان ها ابلاغ کرد اما این دســتورالعمل پر از 
ایــراد بود؛ از جمله ایــرادات وارد بر این بخش نامه ایــن بود که ارزبری 
خودروهای ســواری به طور متوسط ۱۵ هزار دلار است اما وزارت صمت 
بــرای CKD این خودروها حداکثر ۹هــزار و ۵۰۰ دلار ارز اختصاص داده 

است.
در حالی آمار تولید خودروســازان بزرگ کشــور کاهــش یافته که به 
دلیل دخیل بودن دولت در این شــرکت ها، حمایت های مختلفی از آنها 
می شود اما خودروسازان خصوصی بدون حمایت دولت و فقط براساس 
داشــته های خود در حال تولید هستند و چه بســا اگر خودروسازان بزرگ 
کشــور نیز از سایه دولت خارج شده بودند، با افزایش بهره وری و کاهش 
هزینه های ســربار می توانستند روند تولید خود را بهبود بخشند، نه اینکه 

برای فرار از بهبود بهره وری به هر ریسمانی چنگ بزنند.

 دست انداز ارزی پیش پای خودروسازان 
مولد خصوصی


